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TridsaŠ rokov na slovenskej sc®ne... 

 

Koġice boli uģ od ļias Uhorsk®ho kr§Ŏovstva mestom obchodu, rozvoja a hlavne 

kult¼ry. Tieto vlastnosti sa preniesli aj do dneġnĨch ļias, o ļom svedļia r¹zne 

kult¼rne podujatia, festivaly, ale aj kult¼rne vzdel§vacie inġtit¼cie. Jednou takouto 

¼speġnou inġtit¼ciou je aj Konzervat·rium Jozefa Adamoviļa, ktor® tento rok 

oslavuje 30 rokov od svojho zaloģenia a pripom²na si taktieģ vĨroļie narodenia 

Jozefa Adamoviļa.  

O ¼spechoch n§ġho konzervat·ria hovoria 

r¹zne ceny, ktor® naġi ġtudenti prin§ġaj¼ ļi 

uģ z lok§lnych, celoslovenskĨch alebo aj 

medzin§rodnĨch s¼Šaģ² v speve, tanci, 

herectve a v hre na hudobnĨch n§strojoch. 

O kvalite ġkoly taktieģ svedļ² pozit²vny 

ohlas verejnosti, ako aj st§ly z§ujem 

o vyst¼penia ġkolskĨch umelcov, a ich 

prizvania na r¹zne vyst¼penia pri 

pr²leģitostiach vĨznamnĨch udalost² 

r¹zneho druhu. Na ġkole okrem Ŏudov®ho 

orchestra p¹sob² komornĨ a jazzovĨ 

orchester ako aj dievļenskĨ zbor Tempo. Orchester a zbor dokonca vystupovali 

aj pred ġv®dskym kr§Ŏom Karolom Gustavom, holandskou kr§Ŏovnou Beatrix 

a anglickou kr§Ŏovnou Alģbetou II. 

Hist·ria n§ġho konzervat·ria siaha aģ do roku 1991, keŅ v r§mci vtedy jedin®ho 

koġick®ho konzervat·ria so s²dlom na Hlavnej ulici vznikla jeho organizaļn§ 

zloģka s n§zvom Stredn§ umeleck§ ġkola. O rok nesk¹r (1992) bola ġkola 

zaraden§ do siete strednĨch ġk¹l s dvoma umeleckĨmi odbormi ï hudobno-

dramatick® umenie a hra na Ŏudov® umeleck® n§stroje. Ġkola p¹vodne vznikla 

s poslan²m umoģniŠ nadanĨm deŠom zo soci§lne znevĨhodnenĨch prostred² 

a r·mskych komun²t hudobn®mu umeleck®mu ġt¼diu s ohŎadom na ġpecifick® 

potreby tĨchto komun²t. Dnes uģ vġak ide o plno odborov® konzervat·rium so 

zast¼pen²m vġetkĨch umeleckĨch odborov, ktor® poskytuje vzdelanie vġetkĨm 

ģiakom bez rozdielu n§rodnosti, rasy ļi prostredia, z ktor®ho poch§dzaj¼. Od m§ja 

2015 nesie konzervat·rium meno Jozefa Adamoviļa, ktorĨ sa stal ved¼cou 

osobnosŠou ġkoly a p¹sobil ako pedag·g. 

Jakub Kubal²k, II.  A 
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Rozhovor s naġ²m pedag·gom 

 

Tentokr§t sme si pre v§s pripravili rozhovor 

s vynikaj¼cim pedag·gom a violonļelistom 

Milanom Ļerven§kom. P§n profesor m§ bohat¼ 

hudobn¼ a pedagogick¼ minulosŠ. V hudobnej 

branģi dosiahol veŎk® ¼spechy: dlh® roky ako 

s·lista hr§val v Prahe, Taliansku, Luxembursku. 

Akt²vne sa venoval hre v r¹znych komornĨch 

zoskupeniach, najzn§mejġie vġak je Quartetto 

Cassoviae, s ktorĨm koncertoval po celej Eur·pe. 

 

AkĨ sp¹sob vyuļovania vyuģ²vate vo svojej 

dlhoroļnej praxi?  

Sp¹sob? Absol¼tne komplexnĨ, ļo sa tĨka motiv§cie, donucovac²ch prostriedkov, 

inġpir§cie ļi vzoru. Prep§jam niekoŎko metod²k a hudobnĨch ġk¹l z kraj²n ako 

napr²klad Rusko, Ļesko, Franc¼zsko, Nemecko. Z kaģdej ġkoly si ļlovek mus² 

vybraŠ urļitĨ ĂvĨŠahñ. Nikdy nerozliġujem medzi metodikou vyuļovania 

a vyuļovan²m. To mus² ²sŠ komplexne naraz. Ak sa objav² probl®m, okamģite sa 

n²m snaģ²m zaoberaŠ. D¹leģit® je, keŅ uļ²m, tak mysl²m dva-tri roky dopredu. 

Kedysi som to mal tak, ģe keŅ som prijal nov®ho ģiaka na ġkolu, tak som musel 

vidieŠ, ģe to bude m¹j bud¼ci kolega v orchestri, ktorĨ bude so mnou sedieŠ. 

Vtedy m§ pre mŔa vĨznam to vġetko, aby sa ģiaci dostali vyġġie.  

 

Ako vn²mate vaġu pr§cu ? 

Je to veŎmi Šaģk®. Ļlovek mus² ģiakov ŠahaŠ a tlaļiŠ. Inak to nejde. Metodicky sa 

na ģiaka tlaļiŠ ned§, pretoģe to ġtudenti nespracuj¼. Je d¹leģit® vidieŠ, ģe ten 

ļlovek nar§stol. NajŠaģġie na tom je pamªtaŠ si pri kaģdom ġtudentovi, ģe keŅ 

od²de po hodine dnes, zajtra pr²de a pedag·g mus² vidieŠ, ļo vie lepġie. Pri 

desiatich ģiakoch je to n§roļn®. KaģdĨ hr§ in® veci. Ja som sa nauļil, ģe ku 

vġetkĨm ģiakom sa ned§ pristupovaŠ rovnako. Ak mi od²de ģiak, tak na dve 

min¼ty idem z triedy a prepnem na takzvan¼ in¼ koŎaj. Aj m¹j pr²stup okolo toho. 
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Ako by ste sa op²sali ako pedag·g? 

Jednoznaļne dikt§tor.  Ļasto sa ma pĨtaj¼, preļo kaģd®ho n¼tim a moja odpoveŅ 

je, ģe keŅ ģiaka nedon¼tiġ, tak ti to neurob². VeŎa som sa uļil o motiv§cii ļloveka. 

Niekedy nestaļ² ġtudenta len motivovaŠ. Treba ho aj don¼tiŠ a urobiŠ vġetko        

pre to, aby neunikal dozadu. Mne sa vŅaka podobn®mu pr²stupu mojich 

pedag·gov po ġiestich rokoch hrania podarilo hraŠ s ļeskoslovenskĨm rozhlasom. 

A to som zaļal hraŠ na violonļelo v prvom roļn²ku konzervat·ria, keŅģe ma 

neprijali na husle. Odchytil si ma tam p§n Proch§dzka, dal mi do ruky metlu, 

keŅģe vtedy pre mŔa nemal violonļelo, uk§zal mi ako behaj¼ ruky, keŅ hr§te      

na violonļelo a v septembri prv®ho roļn²ka som zaļal hraŠ. Drinou sa mi podarili 

viacer® ¼spechy. To len vŅaka tomu, ģe som chcel hraŠ dobre na violonļelo          

od prv®ho momentu. Ġtudentov uļ²m, aby sa teġili z toho, keŅ sa im naskytne 

hocijak§ pr²leģitosŠ hraŠ. 

 

Ļo je podŎa V§s kvalitn® vzdel§vanie? 

Kvalitn® vzdel§vanie je vtedy, ak je komplexn®. Na Slovensku je veŎmi slab§ 

vĨuļba inton§cie a Ăsolf®dģañ a ģiaci maj¼ veŎmi slab¼ znalosŠ hudobnej te·rie. 

VeŎmi z§leģ² na tom, aby ļlovek pozeral na svoju hudobn¼ pr§cu komplexne        

zo vġetkĨch str§n. Je veŎmi d¹leģit®, aby ġkolstvo bolo odborn®. Taktieģ je 

d¹leģit® veŎa hraŠ. Vģdy keŅ sa naskytne moģnosŠ. V r§mci osnov robiŠ oveŎa 

viac a nad r§mec tĨch minim§lnych vec², ktor® n§m osnovy k§ģu. Ned§ sa 

napredovaŠ, ak nie je pripravenĨ komplexnĨ pohŎad. 

 

 Ako by ste porovnali hudbu, keŅ ste ju ġtudovali a keŅ ju uļ²te? 

Hudba, je to najkrajġie, ļo jestvuje, pretoģe vyjadruje psychickĨ proces ï vn¼tro 

ļloveka. MŔa napr²klad nikdy neunavovala opera, pretoģe som r§d spieval. 

V opere m§te vġetko ï je tam hudobnĨ text, dej a je to podporen® orchestrom 

a vĨrazovĨmi prostriedkami. Vġetky tie najjemnejġie em·cie, tĨm je to bohatġie 

ako modern§ hudba. Opera a symfonick® orchestre obohacuj¼ ļloveka em·ciami. 

 

 

 

Viktor Sabol, III.  B 
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Celoslovensk§ s¼Šaģ na KONJA 
 

 

Tohto roku, 7. aģ 8. apr²la, sme sa 

z¼ļastnili celoslovenskej s¼Šaģe    

v hre na violonļelo. T§to s¼Šaģ sa 

konala raz za 3 roky, ale z d¹vodu 

koronav²rusu bola o rok posunut§.  

Na s¼Šaģ sme sa pripravovali 

niekoŎko mesiacov. Vyģadovalo si 

to veŎa trpezlivosti a usilovnosti. 

Poļas dlhĨch mesiacov pr²pravy 

sme si asi preġli vġetkĨmi n§ladami 

hudobn²ka: od veŎk®ho nadġenia aģ 

po veŎk® z¼falstvo a frustr§ciu.  

 

T§to s¼Šaģ prebiehala pre 

violonļelo, kontrabas a violu. Mala 

dve kol§ a kaģd® malo inĨ reperto§r. V reperto§ri boli zahrnut® povinn® skladby 

urļen® porotou. Bola to pre n§s veŎk§ vĨzva. V hre na violonļelo sme s¼Šaģili tri 

dievļat§ z triedy p§na profesora Milana Ļerven§ka. Spoloļn® cviļenie a rast boli 

pre n§s ļastokr§t motivuj¼ce. Rivalita medzi nami v triede nebola aģ                          

do posledn®ho momentu.  

V deŔ s¼Šaģe sme ¼penlivo oļak§vali vġetkĨch s¼Šaģiacich. Đļastn²ci boli 

zo Ģiliny, Bratislavy a Banskej Bystrice. Spoloļne sme sa vġetci videli aģ               

na veļernom losovan² si poradia. Atmosf®ra v koncertnej s§le bola napªt§. 
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Nevedeli sme, ļo m§me oļak§vaŠ. Vytiahli sme si poradov® ļ²slo 6 a 2. Odiġli 

sme vġetci domov, a na druh® r§no n§s ļakalo prv® kolo s¼Šaģe.  

R§no sme vstali s pocitom stresu. Snaģili sme 

sa svoju psychiku a duġevn® rozpoloģenie 

udrģaŠ v stabilnom stave, aby n§s niļ 

nerozhodilo. O 8 r§no sme zaļ²nali uv²tacou 

cerem·niou, po ktorej nasledovalo uģ samotn® 

hranie. Kaģd§ z n§s vch§dzala do s§ly                   

s rozklepanĨmi kolenami a rukami. PrvĨ pocit, 

keŅ sme vst¼pili na p·dium, bol, ģe s§la je 

veŎmi mal§ a veŎmi preplnen§ ŎuŅmi. Napriek 

tomu bola pekne vyzdoben§. Vpredu sedeli 

ģiaci ġkoly, medzi ktorĨmi boli aj naġi 

spoluģiaci. Porota sedela v zadnom rade.  

Po odohran² prv®ho kola sme mali voŎno aģ   

do ofici§lneho vyhl§senia postupuj¼cich           

do druh®ho kola. Po veŎkej radosti zo zistenia, 

ģe postupujeme Ņalej, nasledovalo veļern® 

ģrebovanie si poradia do druh®ho kola. Vtipn® 

bolo, ģe sme si vytiahli tie ist® ļ²sla. Potom sme 

eġte cviļili reperto§r do druh®ho kola. Veļer     

a nasleduj¼ce r§no prebiehalo veŎmi podobne ako prv® kolo. Tret² deŔ sme uģ 

nevstali tak® vystresovan®. Po odohran² sme si koneļne vydĨchli, vr§tili sme sa 

do triedy a od vyļerpania sme sa zvalili na zem. Potom sme uģ iba ļakali                 

na ofici§lne vyhl§senie poroty. S veŎkĨm poteġen²m si z tejto s¼Šaģe odn§ġame 

prv® a druh® miesto.  

Chceme sa poŅakovaŠ cel®mu pedagogick®mu zboru za zhovievavosŠ          

a pochopenie. ńakujeme p§novi riaditeŎovi za podporu a skvel¼ organiz§ciu. 

Taktieģ sa chceme poŅakovaŠ n§ġmu milovan®mu p§novi profesorovi Milanovi 

Ļerven§kovi za jeho tvrd¼ ruku na naġom pleci a jeho manģelke za korepet²ciu. 

Bola to pre n§s obohacuj¼ca sk¼senosŠ, ktor¼ si veŎmi v§ģime. Teġ²me sa na naġe 

Ņalġie vyst¼penia.   

 

 

 

 

 

 

 

Veronika Nurijeva a R§chel Ģivļ§kov§, III.  B 
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Preļo pr§ve konzervat·rium? 

 

Konzervat·rium je ġkola, ktor§ 

poskytuje veŎa ŎuŅom moģnosŠ rozv²jaŠ 

svoj talent. VeŎa Ŏud² m§ pocit, ģe             

na konzervat·riu sa nerob² niļ. Je to 

ġkola, kde nem§me napr²klad 

matematiku, ch®miu ļi fyziku, a preto si 

veŎa Ŏud² mysl², ģe pr§ve t§to ġkola je 

Ŏahk§ na ġt¼dium. Pravda je vġak ¼plne 

in§. 

Napriek tomu, ģe tu nem§me tieto predmety, m§me tu ¼plne in® predmety, 

ktor® s¼ chv²Ŏami oveŎa Šaģġie ako napr²klad matematika ļi ch®mia. Naġa ġkola 

n§m poskytuje moģnosŠ ġt¼dia v ġtyroch odboroch, a to s¼: hudobno-dramatick® 

umenie, spev, tanec a hudba.  

Mysl²m, ģe kaģdĨ si n§jde to svoje. Ġt¼dium na tejto ġkole z veŎkej ļasti 

obsahuje praktick® predmety, ktor® n§m najviac d§vaj¼ viac a viac novĨch 

moģnost² v rozv²jan² svojho talentu. S¼ļasŠou ġt¼dia s¼ polroļn® a koncoroļn® 

sk¼ġky z praktickĨch predmetov, ktor® s¼ povinn® pre kaģd®ho ģiaka naġej ġkoly. 

Sk¼ġky bĨvaj¼ verejn®, ļo je super v tom, ģe m§me moģnosŠ, ²sŠ si pozrieŠ in® 

roļn²ky a nabraŠ viac sk¼senost² od ģiakov inĨch tried a roļn²kov. Taktieģ jedna 

z ¼ģasnĨch moģnost² na tejto ġkole je moģnosŠ navġtevovaŠ Ġt§tne divadlo 

v Koġiciach. PodŎa mŔa t§to moģnosŠ je kr§sna v naberan² sk¼senost², ale aj 

moģnosŠ kr§sneho kult¼rneho z§ģitku. Viacer² uļitelia naġej ġkoly s¼ zamestnan² 

v divadle a mysl²m, ģe aj pre nich je to tak§ mal§ podpora, ak vidia svojich ģiakov 

v hŎadisku. Taktieģ na tejto naġej ġkole m§ kaģdĨ ģiak naġej ġkoly moģnosŠ byŠ 

s§m sebou a nikto nie je obmedzovanĨ v tom, ak preuk§ģe sam®ho seba. 

Kamar§tske vzŠahy v roļn²koch a aj v r§mci inĨch tried s¼ pekn®. ōudia sa 

navz§jom podporuj¼ a pom§haj¼ si. 

A preļo pr§ve by som odpor¼ļala ġt¼dium na konzervat·riu ja? MoģnosŠ 

rozvoja svojho talentu, kamar§tske vzŠahy medzi ģiakmi a priateŎsk® vzŠahy 

s uļiteŎmi s¼ podŎa mŔa najd¹leģitejġie veci na ġkole, ktor® spr²jemŔuj¼ roky 

ġt¼dia na ġkole. Ģiak by mal chodiŠ do ġkoly s ¼smevom. Nie st§le m§ kaģdĨ 

ruģovĨ deŔ, ale podŎa m¹jho n§zoru veŎa Ŏud² do ġkoly s tĨm ¼smevom chod². 

A kaģdĨ, kto chce Ņalej rozv²jaŠ svoj talent a spoznaŠ ¼ģasnĨch talentovanĨch 

Ŏud², by si mal urļite daŠ prihl§ġku na konzervat·rium. 

                  Dģuganov§ Vanessa, II.  A 
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Divadlo 

Divadlo je pre mŔa takĨm oslobodzuj¼cim miestom. Najlepġia na tom mieste je 

t§ atmosf®ra, keŅ sa vypn¼ svetl§ a ja zatiaŎ ako div§k, pozer§m na hercov, ktor² 

tieģ zaļ²nali ako div§ci a teraz si ģij¼ svoj sen. Sed²m v divadle a rozmĨġŎam, ļi 

aj ja tam niekedy budem takto st§Š. Pred hŎadiskom plnĨch Ŏud². A v ģiare svetiel. 

ZatiaŎ si svoj sen zaļ²nam plniŠ na ġkole Konzervat·rium Jozefa Adamoviļa. Som 

rada za svojich uļiteŎov, ktor² sa snaģia dostaŠ z n§s to najlepġie a pracovaŠ na 

n§s. Lebo iba oni n§m vedia pom¹cŠ dostaŠ sa k naġim snom alebo minim§lne 

m¹jmu snu dostaŠ sa na divadeln® dosky. Naġa triedna uļiteŎka n§s len ned§vno 

vzala do divadla a uk§zala n§m z§kulisie. Bol to kr§sny z§ģitok. St§la som na 

p·diu a sn²vala. Sn²vala som o obrovskom publiku, ġatni s osvetlenĨm zrkadlom, 

pred ktorĨm sa m¹ģem hodiny pripravovaŠ na svoj vĨstup, na kostĨmy, v ktorĨch 

m¹ģem byŠ ¼plne inĨ ļlovek. MaŠ ¼plne inĨ charakter a spr§vanie. VģiŠ sa 

jednoducho do tej postavy, tak ako ma to uļia uļitelia a vtŌkaj¼ mi do hlavy 

z§kladn® a z§roveŔ najd¹leģitejġie veci potrebn® pre splnenie m¹jho sna. Ale veŎa 

samozrejme z§leģ² aj odo mŔa. Aby som sa snaģila vġetko spracovaŠ, zapamªtaŠ 

a udrģaŠ si to v sebe. Hranie je to, ļo ma bav², ļo ma naplŔuje. V ļom sa c²tim 

slobodne a uvoŎnene. Mus²m sa snaģiŠ zo seba dostaŠ maximum a byŠ na seba 

pr²sna. Ver²m, ģe m¹j sen sa mi spln² a budem robiŠ to, ļo ma bav² a naplŔuje. 

Ġkola mi d§va cenn® rady, sk¼senosti a pos¼va ma vpred. D¼fam, ģe ma dostane 

do divadla, kde ak budem na sebe pracovaŠ, m¹ģem sa staŠ hviezdou. 

 

 

Juliana Zlack§, II.  A 



 

8 
 

RĨchlosŠ ģivota 

Ģivot plynie rĨchlo, to sme si uģ ale vġetci mohli vġimn¼Š. Hlavne ģivot 

n§s mladĨch. Ļasto si kladiem ot§zku, ļi to, ļo v ģivote rob²m, m§ naozaj zmysel. 

Ļi nieļo nerob²m len preto, ģe sa to odo mŔa  oļak§va. Urļite §no, pretoģe to 

znaļ² ist¼ zodpovednosŠ. Ale nerobme veci, ktor® nechceme, a ktor® n§s 

nenapŌŔaj¼. Nechceme predsa preģiŠ ģivot vecami, ktor®  nechceme robiŠ. Robme 

to, ļo n§s bav². Nechceġ hraŠ futbal? Nehraj! Chceġ hraŠ tenis? Hraj! Rob to, ļo 

chceġ ty, nie to, ļo chce okolie. Je to tvoj ģivot. Nikto tu pre teba nebude viac ako 

ty s§m. Ty si jedinĨ ļlovek, ktorĨ s tebou bude od zaļiatku do konca.  

NezapŌŔajme svoje ģivoty 

zbytoļnosŠami a zbytoļnĨmi ŎuŅmi. 

Je to fakt, ģe nie kaģdĨ ļlovek, m¹ģe 

maŠ v naġom ģivote miesto. Niekto 

n§s Šah§ hore a niekto n§s Šah§ dolu. 

Je to proste tak, a aj keŅ to ten ļlovek 

nemus² myslieŠ zle, tebe neprospieva. 

Mysl²m, ģe tajomstvo ģivota spoļ²va 

iba v jednej veci. Rozhodn¼Š sa. Ćno, 

je to Šaģk®, ale sk¼sme sa proste 

rozhodn¼Š.   

Niļ viac, Ăibañ rozhodn¼Š. 

 

Vġetci sme len Ŏudia, kaģdĨ m§me 

pr§vo na oddych. A samozrejme vģdy je na vine ļas. M§me m§lo ļasu na vġetko,  

ļo chceme stihn¼Š. Ģivot ide rĨchlo a my za n²m nest²hame. A v¹bec nevieme, ļo 

s tĨm m§me robiŠ. Ale, ļo ja viem. Keby ġlo vġetko Ŏahko, mali by sme na vġetko 

ļas a boli vo vġetkom dokonal², nenudil by n§s ten ģivot? Nerieġme vģdy len 

nejak® probl®my, ģe nieļo nest²hame, m§me toho veŎa, kaģdĨ od n§s nieļo 

oļak§va. Zdvihnime hlavu a robme veci, ktor® chceme, s ŎuŅmi ktorĨch 

milujeme, usmievajme sa na svet, buŅme k sebe dobr² a v§ģme si kr§sne, ¼primn® 

chv²le. A toto nie je pohŎad cez ruģov® okuliare. Toto je pohŎad na ģivot, ktorĨ 

by si kaģdĨ z n§s mal chcieŠ uģiŠ a chcieŠ si ho urobiŠ krajġ²m. 

 

Ģivot si p²ġeme kaģdĨ s§m. Nap²ġme si ho tak, ģe keŅ sa o 50 rokov pozrieme 

spªŠ, budeme sa usmievaŠ a niļ, ļo sa stalo, nebudeme chcieŠ vr§tiŠ ani ŎutovaŠ. 

Ģivot nie je vļera. Nie je ani zajtra. Ani v nasleduj¼cich mesiacoch. A zatiaŎ, ļo 

si rob²me pl§ny do bud¼cnosti, dni plyn¼. Ģivot je dnes. Pr§ve v tomto okamihu. 

 

Katar²na Pavluvļ²kov§, II.  A 
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Folkl·r sp§ja 

 

Zvyky a trad²cie s¼ v kaģdej krajine r¹zne. My, Slov§ci, m¹ģeme byŠ          

na svoj folkl·r hrd². Preļo folkl·r Ăsp§jaò? Na naġom Slovensku m§me mnoho 

s¼borov a folkl·rnych skup²n. 

Kedysi, ako aj dnes, sa mlad² Ŏudia 

stret§vali a spolu spievali, tancovali, hrali 

na hudobnĨch n§strojoch a podobne. 

V takom kolekt²ve si n§jdete mnoho 

priateŎov. Niektor² obyvatelia krajiny 

folkl·r neobdivuj¼. Je to pre nich 

zastaran®, otravn®, tr§pne a jednoduch®. 

S¼ vġak Ŏudia, ktor² v tom vidia kr§su 

a pochopenie.  

Folkloristov, ļlenov folkl·rnych s¼borov, motivuj¼ najmª vyst¼penia, 

sl§vnosti, na ktorĨch sa m¹ģu predviesŠ pred ostatnĨmi. V kaģdom regi·ne je 

kr§sa. Na naġej ġkole sa m¹ģeme stretn¼Š s r¹znym ġtĨlom folkl·ru. Dokonca                     

aj medzin§rodne. Na naġej ġkole m¹ģeme poļuŠ t·ny Ŏudovej hudby zo Zempl²na, 

Ġariġa, Abova, Spiġa, Gemera alebo aj tradiļn¼ r·msku hudbu, ale aj ukrajinsk®, 

rus²nske alebo maŅarsk® piesne. 

  Som vŅaļn§, ģe folkl·r sa rozrast§ a mladĨch milovn²kov Ŏudoviek je viac 

a viac. Tradiļn® Ŏudov® hudobn® zoskupenie z regi·nov z n§ġho okolia  

pozost§va z prvĨch husl², druhĨch husl², kontrabasu, cimbalu a violy alebo 

akorde·nu. Na Slovensku m§me mnoho folkl·rnych sl§vnost², festivalov 

a vyst¼pen². Jedno z najzn§mejġ²ch je VĨchodn§. Je to najvªļġ² a najstarġ² 

folkl·rny festival na Slovensku. Kon§ sa prvĨ j¼lovĨ v²kend. Tento festival sa 

kon§ raz do roka. Je veŎmi obŎ¼benĨm podujat²m pre folkloristov. Mnoh² tam 

chodia na celĨ v²kend stanovaŠ. Mlad² Ŏudia sa medzi sebou spozn§vaj¼ 

a vznikaj¼ nov® priateŎstv§. Nem¹ģeme zabudn¼Š na HeŎpu, Detvu, Terchov¼ 

alebo Rus²nsky festival vo 

Svidn²ku. Tu sa stret§vaj¼ 

folkloristi z cel®ho Slovenska. 

Folkl·rne s¼bory chodia 

minim§lne raz do roka na z§jazd                        

do zahraniļia. Je to zauj²mav® 

v tom, ģe n§ġ folkl·r m¹ģeme 

uk§zaŠ vo svete, a my zas 

m¹ģeme spozn§vaŠ nieļo nov®. 
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V takomto pr²pade tieģ spozn§vame novĨch Ŏud², nov¼ kult¼ru a prostredie. 

Đģasn® je to v tom, ģe ten ļas tr§vite          so 

svojimi priateŎmi. Vªļġinou sa navġtevuj¼ 

eur·pske krajiny, ale naġu kult¼ru urļite 

zazreli aj v Amerike, Ļ²ne alebo v Mexiku. Na 

Slovensku vznikaj¼ st§le aj nov® folkl·rne 

zoskupenia. M§me aj profesion§lne s¼bory, 

ktor® s¼ pre Ŏud² aj pr§cou. P¹sobia napr²klad 

v divadl§ch. Urļite mnoh² z n§s poznaj¼ Zem 

spieva. Kon§ sa zvyļajne raz do roka a je to 

odvysielan® v telev²zii. Ide o zviditeŎnenie 

a prezent§ciu folkl·ru z kaģd®ho k¼tika 

Slovenska. Dokonca aj zo sveta. Vedeli ste, ģe 

slovensk® folkl·rne s¼bory s¼ aj v zahraniļ²? 

Skupinka Slov§kov so zahraniļnĨmi ŎuŅmi, 

ktorĨm sa p§ļi naġa kult¼ra, ġ²ria slovensk® 

tance, spevy a Ŏudov® piesne aj mimo Slovenska. Je to napr²klad Kanada, 

Japonsko aj Srbsko. Zab§vaj¼ sa naġimi tancami a spevmi. Urļite ste si kl§dli 

ot§zku kedy je to folkl·rna skupina a kedy folkl·rny s¼bor. Vo folkl·rnej skupine 

sa hraj¼, tancuj¼ a spievaj¼ tradiļn® Ŏudov® piesne z danej dediny. Obnovuj¼ 

hist·riu svojej obce a nesnaģia sa napodobŔovaŠ folkl·r z kaģd®ho k¼ta a oblasti 

Slovenska. Folkl·rny s¼bor ġ²ri 

folkl·r aj z ostatnĨch miest 

alebo oblast² Slovenska. 

Napr²klad    Zempl²n, Ġariġ, 

rus²nska oblasŠ aj r·mska 

kult¼ra. Urļite ste si vġimli, ģe 

tieto oblasti rozliġujeme aj 

podŎa krojov. Kaģd§ sukŔa 

alebo lajbl²k maj¼ r¹zne 

vĨġivky. Je veŎmi n§roļn® 

takĨto kroj vyrobiŠ. Preto si to nedovol² kaģdĨ z n§s                       a nech§vame 

to na profesion§lov. 

Ako ste na tom s folkl·rom vy? Mysl²te, ģe je d¹leģit® ġ²riŠ to Ņalej? VŅaka 

mladĨm ŎuŅom, a ŎuŅom, ktor² to robili celĨ ģivot a dobre, naġa kult¼ra ide Ņalej. 

Slov§ci by nikdy nemali zabudn¼Š na naġu minulosŠ a hist·riu. 

 

Klaudia Oravcov§, III.  B 


